

政大哲學學報 AI 使用規範（中文版）

一、作者資格

- 人工智慧（AI）及相關自動化工具不得列為論文作者或共同作者。
- 所有智識性貢獻必須由人類作者完成，並由作者負全責。

二、AI 使用揭露

- 作者如於研究或寫作過程中使用 AI 工具（如 GPT、DeepL、Grammarly 等），須揭露以下資訊：
 - 工具名稱與版本
 - 使用階段（如草稿撰寫、語言潤飾、資料分析）
 - 使用範圍與限制
- 建議於**方法（Methods）**段落及**致謝（Acknowledgements）**中揭露，必要時附上提示詞（prompt）與紀錄。

三、智識貢獻要求

- AI 不得取代作者對哲學研究的核心智識貢獻，包括：
 - 研究問題設定
 - 理論建構與論證
 - 概念分析與批判反思

四、作者責任

- 作者對所有內容負最終責任，需驗證：
 - 引文與資料來源之正確性
 - 哲學論證之邏輯嚴謹性
- 嚴禁使用 AI 生成虛構內容、捏造資料、偽造引文。

五、AI 生成圖表限制

- AI 生成之圖像或表格需經編輯許可，並加註「AI 生成」標示。

六、違規處理

- 未揭露 AI 使用或濫用 AI 之行為，將依學術倫理辦法處理，可能包含退稿或撤稿。

AI Usage Policy for Philosophy Journals

(English Version)

1. Authorship

- Artificial Intelligence (AI) tools shall not be listed as authors or co-authors.
- All intellectual contributions must be made by human authors, who bear full responsibility for the content.

2. Disclosure of AI Usage

- If AI tools (e.g., GPT, DeepL, Grammarly) were used in any stage of research or writing, authors must disclose:
 - Tool name and version
 - Stage of use (e.g., drafting, language editing, data analysis)
 - Scope and limitations of use
- Disclosure should appear in the **Methods** section and **Acknowledgements**; prompts and usage records are encouraged.

3. Intellectual Contribution Requirement

- AI shall not replace the author's core philosophical contributions, including:
 - Research question formulation
 - Theoretical construction and argumentation
 - Conceptual analysis and critical reflection

4. Author Responsibility

- Authors retain full accountability for:
 - Accuracy of citations and sources
 - Logical rigor of philosophical arguments
- Fabrication, falsification, or misuse of AI is strictly prohibited.

5. AI-Generated Visuals

- AI-generated figures or tables require editorial approval and clear labeling as “AI-generated.”

6. Misconduct Handling

- Failure to disclose AI usage or improper use of AI will be treated as a breach of academic integrity and may result in rejection or retraction.